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§ 5  

Handlingsplan för tomma platser på äldreboenden   

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande godkänns som svar på skrivelsen 

2. Del av Enskede Nya servicehus omstruktureras till att erbjuda 

svensk och finsk språkinriktning 

3. Förvaltningen får i uppdrag beställa ett fortsatt uppdrag från 

MICASA gällande en planändring för att få bygga ett nytt vård- 

och omsorgsboende i Årsta efter förankring i stadens 

referensgrupp för äldreboenden 

4. Förvaltningen får i uppdrag att utreda förutsättningarna och 

konsekvenserna av ett intagningsstopp inom någon av enheterna 

Skedviken i Årsta och Poppelgården i Enskededalen. 

 

 
 
 
 
Ärendet 

Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2015-04-16 överlämnades en 

skrivelse till förvaltningen från (S), (MP) och (V) om de tomma 

platser som finns inom stadsdelens äldreboenden.  

I skrivelsen ges förvaltningen i uppdrag att ta fram en handlingsplan 

omfattande kartläggning, analys och bedömning för hur de tomma 

platser som finns inom stadsdelsområdets äldreboenden ska hanteras 

framöver.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 oktober2016. 

Dnr 1.1.-237/2016 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Roger Orwén 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V), yrkade bifall till förvaltningens förslag. 
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Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna förslaget; 

”Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 

Att därutöver anföra följande: 

I budget för 2015 lovade den rödgrönrosa majoriteten: ”Staden ska 

hjälpa alla över 85 år med ett tryggt äldreanpassat boende, till 

exempel bostadsanpassning eller byte till lägenhet som är tillgänglig. 

Bedömningen av rätt till servicehus och vård- och omsorgsboende ska 

också bli mer generös, för att tillgodose dessa behov.”  

 

Vi moderater anser att om man är över 85 år och själv vill bo på ett 

vård- och omsorgsboende ska stadsdelen vara mycket generös i sin 

biståndsbedömning.  

 

Vad majoriteten lovat och vad vi moderater själva anser ska 

genomföras när vi har makten igen, gör att delar av det förslag som 

förvaltningen presenterar inte bör genomföras. Men det finns också 

delar av förslagen som vi anser ska kunna genomföras.  

 

I förvaltningens underlag är det uppenbart att förändringar i andra 

stadsdelar i hög grad påverkar vår egen stadsdel. De tydligaste 

exemplen är att när servicehuset Vintullen på Södermalm försvann 

liksom Edö servicehus i Farsta. Från augusti -15 till september -16 har 

antalet lediga lägenheter i serviceboende minskat från 45 till 15. Vad 

gäller boende i vård- och omsorgsboenden i vår stadsdel har lediga 

lägenheter minskat på några månader från 49 st till 12 st. 

Förvaltningen medger att det är mycket svårt att beräkna behovet även 

om man i tabeller gör försök och också kostnadsberäkningar för 

tomställda lägenheter inklusive personal.  

 

En annan osäkerhetsfaktor för framtiden är fördelningen offentliga 

och privata utförare. Att som idag 35 % förväntas välja kommunala 
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boenden beror på politiska beslut. Vilka effekter får t ex Reepalus 

utredning på utbudet av privata alternativ i framtiden? Förvaltningens 

beräkningar kan därmed stjälpas också av denna anledning. 

 

Att dramatiskt minska antalet platser i Vård- och omsorgsboenden 

trots att behovet i en inte alltför avlägsen framtid ökar igen, anser vi 

inte är rätt väg att gå. När förvaltningen nu beställt förstudier av 

MICASA för att skapa nya Vård- och omsorgsboenden i Högdalen 

och Årsta, anser vi att förstudien ska innehålla lika många platser som 

de boenden de ska ersätta har idag. Det är t ex inte rimligt att 68 

platser ska försvinna i Högdalen. Det måste också finnas alternativa 

lokaliseringsmöjligheter för ett framtida vård- och omsorgsboende i 

eller i närheten av Högdalen. I Årsta minskar antalet platser med 5. 

Också här måste alternativa lokaliseringar kunna utredas, exempelvis 

på Årstafältet. 

 

Servicehusen vill förvaltningen tills vidare behålla, men öppnar upp 

för att de kan omvandlas till Trygghetsboenden med aktivitetscentra. 

Vi tror att Trygghetsboenden med aktivitetscentra kan vara ett bra 

alternativ, men anser samtidigt att servicehusen behövs både kort- och 

långsiktigt. Trygghetsboenden kan aldrig ersätta servicehusen, men 

kan vara ett alternativ.  

 

Tanken om att omvandla delar av ett av servicehusen, möjligen 

Enskede nya servicehus, till boende som också pratar finska, är en god 

idé.  

 

Om majoriteten avser att gå vidare med förvaltningens förslag, anser 

vi det viktigt att tillgodose det stora behovet av gruppbostäder.” 

 

 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 

Att därutöver anföra följande: 
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I budget för 2015 lovade den rödgrönrosa majoriteten: ”Staden ska 

hjälpa alla över 85 år med ett tryggt äldreanpassat boende, till 

exempel bostadsanpassning eller byte till lägenhet som är tillgänglig. 

Bedömningen av rätt till servicehus och vård- och omsorgsboende ska 

också bli mer generös, för att tillgodose dessa behov.”  

 

Vi liberaler vidhåller att alla över 85 år som så önskar bör få plats på 

servicehus. Vi menar också att alla äldre med omfattande 

hemtjänstinsatser som så önskar bör få plats på servicehus eller vård- 

och omsorgsboende, om detta kan ske utan merkostnad.  

 

Vad majoriteten lovat och vad vi liberaler själva anser ska genomföras 

när vi har makten igen, gör att delar av det förslag som förvaltningen 

presenterar inte bör genomföras. Men det finns också delar av 

förslagen som vi anser ska kunna genomföras.  

 

I förvaltningens underlag är det uppenbart att förändringar i andra 

stadsdelar i hög grad påverkar vår egen stadsdel. De tydligaste 

exemplen är när servicehuset Vintertullen på Södermalm försvann 

liksom Edö servicehus i Farsta. Från augusti -15 till september -16 har 

antalet lediga lägenheter i serviceboende minskat från 45 till 15. Vad 

gäller boende i vård- och omsorgsboenden i vår stadsdel har lediga 

lägenheter minskat på några månader från 49 till 12. Förvaltningen 

medger att det är mycket svårt att beräkna behovet även om man i 

tabeller gör försök och också kostnadsberäkningar för tomställda 

lägenheter inklusive personal. Det framstår dock som att prognoserna 

är baserade på den gamla statistiken över lediga lägenheter, vilket gör 

att vi ser en risk för ett underskott av lägenheter. 

 

En annan osäkerhetsfaktor för framtiden är fördelningen mellan 

offentliga och privata utförare. Att som idag 35 % förväntas välja 

privata boenden beror på politiska beslut. Vilka effekter får till 

exempel Ilmar Reepalus välfärdsutredning på utbudet av privata 

alternativ i framtiden? Om de förslag som har diskuterats blir 

verklighet riskerar det minska intresset från privata aktörer att verka 

inom äldreomsorgen. Förvaltningens beräkningar kan därmed stjälpas 

också av denna anledning. 
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Att dramatiskt minska antalet platser på vård- och omsorgsboenden 

trots att behovet i en inte alltför avlägsen framtid ökar igen, anser vi 

inte är rätt väg att gå. När förvaltningen nu beställt förstudier av 

Micasa för att skapa nya vård- och omsorgsboenden i Högdalen och 

Årsta, anser vi att förstudien ska innehålla lika många platser som de 

boenden de ska ersätta har idag. Det är t ex inte rimligt att 68 platser 

ska försvinna i Högdalen. Det måste också finnas alternativa 

lokaliseringsmöjligheter för ett framtida vård- och omsorgsboende i 

eller i närheten av Högdalen. I Årsta minskar antalet platser med 5. 

Också här måste alternativa lokaliseringar kunna utredas, exempelvis 

på Årstafältet. 

 

Servicehusen vill förvaltningen tills vidare behålla, men öppnar upp 

för att de kan omvandlas till trygghetsboenden med aktivitetscentra. 

Vi tror att trygghetsboenden med aktivitetscentra kan vara ett bra 

alternativ, men anser samtidigt att servicehusen behövs både kort- och 

långsiktigt. Trygghetsboenden kan aldrig ersätta servicehusen, men 

kan vara ett alternativ.  

 

Tanken om att omvandla delar av ett av servicehusen, möjligen 

Enskede nya servicehus, till boende som också pratar finska, är en god 

idé.  

 

Om majoriteten avser att gå vidare med förvaltningens förslag, anser 

vi det viktigt att tillgodose det stora behovet av gruppbostäder. ” 

 

 

 

 
 

 

 


